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خبرخبر

یک کارشناس رفاه و تامین اجتماعی مطرح 
کرد

افزایش سن و سابقه بازنشستگی فقط 
تشدید فشار بر مردم است

)سخنگوی  نظیف  طحان  هادی  دی ماه   ۲۴
سن  افزایش  مصوبه  کرد:  اعلام  نگهبان(  شورای 
گرفته خلاف  بررسی های صورت  در  بازنشستگی 
موازین شرع و قانون اساسی شناخته نشد و مورد 
تایید قرار گرفت.به گزارش ایلنا، »افزایش سن و 
سابقه بازنشستگی« یکی از بند های لایحه برنامه 
ناترازی  رفع  برای  دولت  که  بود  توسعه  هفتم 
صندوق های بازنشستگی به مجلس پیشنهاد داد؛ 
پیشتر سیدصولت مرتضوی )وزیر کار، تعاون و 
رفاه اجتماعی( در مورد افزایش سن بازنشستگی 
گفته بود که »این مساله قاعده قبول شده جهانی 
یکی  بازنشستگی  سن  تدریجی  افزایش  است؛ 
و  بازنشستگی  صندوق های  پایداری  راه های  از 
جلوگیری از ورشکستگی آنهاست.« در هر حال، 
این پیشنهاد علیرغم اعتراضات کارگران، در شورای 
نگهبان به تایید نهایی رسید و از قرار، از سال آینده 
اجرایی می شود. فرشید یزدانی )کارشناس و رفاه و 
تامین اجتماعی( در گفتگوی زیر با تاکید بر لزوم 
اصلاحات ساختاری صندوق ها، معتقد است؛ در 
شرایط فعلی، افزایش سن و سابقه بازنشستگی 
بحرانِ  از  را  بازنشستگی  صندوق های  نمی تواند 

قریب الوقوع نجات دهد.
دلایل تصمیم گیران برای افزایش سن و سابقه 
ناترازی صندوق هاست؛  بازنشستگی، رفع بحران 
شما در این زمینه چه دیدگاهی دارید؟ آیا با این 
خصوص  به  صندوق ها  بحران  راهکارها،  دست 

صندوق مادر تامین اجتماعی برطرف می شود؟
برای پیدا کردن راه حل مناسب، اول باید به این 
سوال پاسخ دهیم که چرا صندوق های بازنشستگی 
صندوق های  بحران  شده اند.  بحران  دچار 
بازنشستگیِ ایران اساساً ناشی از پایین بودن سن 
بحران ساز  عامل  مهم ترین  نیست؛  بازنشستگی 
سایر  چه  و  اجتماعی  تامین  چه  صندوق ها،  در 
مدیریتی  ساختار  و  مدیریتی  نظام  صندوق ها، 
آن هاست؛ ساختاری که فسادآمیز است، ساختاری 
که نظارت پذیر و کنترل پذیر نیست، بدون تردید 
معیوب  ساختار  وقتی  می آورد.  وجود  به  بحران 
سیاسی،  بسته ی  فضای  در  به خصوص  است، 
دولت ها به سوی کم کردن از حقوق مردم روی 

می آورند، این یک قاعده ی کلی ست.
تاثیر این افزایش سن و سابقه چقدر است و آیا 

در پایداری صندوق ها اثرگذار است؟
سابقه  و  سن  افزایش  این  من،  نظر  به 
پایداری  روی  جدی  تاثیر  هیچ  بازنشستگی، 
داشت.  نخواهد  کشور  بازنشستگی  صندوق های 
با این مصوبه، احتمالاً یک بخش قابل توجهی از 
بیمه شدگان فعلی یا احتمالی از زیر چتر صندوق ها 
خارج خواهند شد به عبارت دقیق تر، بیمه گریزی 
اتفاق خواهد افتاد. فرد می گوید قبلاً باید ۳۰ سال 
حق بیمه می دادم و صبر می کردم تا بازنشست 
این میان،  باید ۳۵ سال کار کنم؛ در  شوم حالا 
بیمه های تجاری یک مقابله و رقابتی با صندوق های 
بازنشستگی دارند؛ این بیمه ها لااقل از نظر شکلی 
یک  شک،  بدون  و  هستند  فریبنده تر  و  زیباتر 
بخشی از بیمه شدگان را این بیمه های تجاری جذب 
خواهند کرد. این گریز قطعاً می تواند آسیب زا باشد 
و ضریب نفوذ صندوق های بازنشستگی را کاهش 
دهد. باید بپذیریم اگر هم افزایش سن و سابقه ی 
بازنشستگی در کوتاه مدت تاثیرگذار باشد، باز چهار 
سال دیگر در همین نقطه خواهیم بود، بازهم اسیر 
بحران می شویم چراکه ساختار مدیریتیِ ما معیوب 
سه جانبه  صندوق ها  مدیریتی  ساختار  است، 
نیست؛ سه جانبه گرایی و استقلال مدیریتی تامین 
اجتماعی حذف شده و حجم گسترده ی مداخلات 
دولت و وزارتخانه در این صندوق باعث ناکارآمدی 
سیستم شده و بخش مهمی از این ناپایداری به 
مداخلات دولت و نوع مواجهه این نهاد با صندوق 
به  دولت  بدهی  حجم  الان  ببینید  برمی گردد. 
میلیارد  هزار  بالای ۶۰۰  اجتماعی  تامین  صندوق 
تومان برآورد شده است. دولت اگر اهتمام می کرد 
و یک بخشی از این بدهی را پرداخت می کرد و البته 
اصلاح می کرد،  را هم  مدیریتی صندوق  ساختار 
دیگر ناپایداری به این شکل و شمایل و با این شدت 
وجود نداشت.در مجموع بگویم، رفتار دولت در 
قبال تامین اجتماعی، نوعی مداخله در یک نهاد 
مدنی بدون انجام تعهدات حوزه حاکمیتی  است و 
برای رفع بحران ناترازی و ناپایداری صندوق ها به 
خصوص تامین اجتماعی، باید این رویه ی معیوب 
اصلاح شود، یک اصلاح ساختاری و اساسی نیاز 

است.

با خوردن این سبزیجات، از شر چربی 
شکمی خلاص شوید

 ۵ ماده غذایی گیاهی برای داشتن 
یک شکم صاف

همه سبزیجات دارای مواد مغذی و مفیدی 
هستند، اما در این بین برخی از آنها در کاهش 

چربی شکمی بهتر از سایرین عمل می کنند. 
و  فیبر  بودن  دارا  با  اسفناج  مثال،  به طور 
ویتامین K، در کاهش وزن بدن و جلوگیری از 

تجمع چربی در ناحیه شکم نقش دارد.
به طور کلی، مصرف مقادیر بالای سبزیجات در 
رژیم غذایی می تواند به کاهش خطر بیماری ها، 
بهبود هضم، تنظیم قند خون و کاهش وزن سالم 
کمک کند. فراتر از این مزایا، برخی تحقیقات 
نشان می دهد که برخی سبزیجات با مواد مغذی 
بخصوصی که در خود دارند، به کاهش چربی 

شکم نیز کمک می کنند. 
سبک  سن،  ژنتیک،  مانند  مختلفی  عوامل 
زندگی کم تحرک، کیفیت پایین رژیم غذایی یا 
ناحیه  در  چربی  افزایش  در  الکل  زیاد  مصرف 
دست  از  دلیل،  همین  به  دارند.  نقش  شکم 
دادن چربی شکم نیازمند یک رویکرد متعادل و 
از  پرهیز  مثال، ورزش،  به عنوان  جامع است. 
از  مهم تر  و  استرس  کاهش  دخانیات،  مصرف 
همه داشتن یک رژیم غذایی متعادل و غنی از 
سبزیجات می تواند در از بین بردن چربی شکم 
مؤثر باشد. بهترین سبزیجاتی که به کاهش و از 
بین بردن چربی های مزاحم در ناحیه شکم کمک 

می کنند، عبارتند از:
۱( کلم بروکلی

سبزیجاتی  مغذی ترین  از  یکی  بروکلی  کلم 
است که می توانید در رژیم غذایی خود بگنجانید. 
این سبزی چلیپایی سرشار از آنتی اکسیدان است 
و در کاهش التهاب نقش دارد. با کاهش التهاب 
در بدن، اندام ها بهتر فعالیت کرده و به مدیریت 
وزن بدن کمک می کنند. طبق تحقیقات، بروکلی 
یک ماده گیاهی مفید برای نابودی چربی شکم 
است. مطالعات نشان می دهد که مصرف منظم 
سبزیجات تیره رنگ، مانند بروکلی و سبزیجات 
کاهش  به  اسفناج،  و  پیچ  کلم  مانند  برگ دار، 
چربی احشایی در افراد دارای اضافه وزن کمک 

می کند.
۲( هویج

نام  به  گیاهی  ترکیب  نوعی  از  هویج سرشار 
لوتئین است که دارای خواص آنتی اکسیدانی و 
توانایی بالقوه در کاهش بافت چربی شکم است. 
هم چنین جویدن هویج خام، به متابولیسم کمک 
کرده و به دنبال آن روند چربی سوزی را تقویت 

می کند.
۳( کاهو

شکم  چربی  کاهش  در  که  دیگری  سبزی 
کاهو  همه،  از  اول  است.  کاهو  دارد،  نقش 
بر  تأثیر چشمگیری  و  است  لوتئین  از  سرشار 
کاهش چربی شکم دارد. کاهو حاوی ترکیباتی 
خواص  دارای  که  است  کاروتنوئیدها  نام  به 
آنتی اکسیدانی هستند. علاوه بر این، تحقیقات 
نشان می دهد این ترکیبات به چربی سوزی در 
ناحیه شکم کمک می کنند. یک مطالعه بر روی 
مردان ژاپنی مبتلا به چاقی نشان داد که افزایش 
مصرف سبزیجات غنی از کاروتنوئید، مانند کاهو، 
می تواند چربی احشایی )شکمی( را کاهش دهد.

۴( چغندر
این گیاه ریشه دار مملو از مواد مغذی است 
که فرایند هضم را بهبود می بخشد و در پی آن، 
به مدیریت وزن کمک می کند. هم چنین چغندر 
سرشار از فیبر است؛ خوردن فیبر کافی در هر 
وعده غذایی یا میان وعده در جلوگیری از نفخ، 
مؤثر  سیری  احساس  افزایش  و  اشتها  کاهش 
است و به بهبود سلامت میکروبیوم روده کمک 
می کند، مسئله ای که در کاهش وزن سالم بسیار 

مهم است.
فیبر علاوه بر کمک به کاهش وزن عمومی، 
در کاهش چربی شکمی نیز بسیار مفید است. 
رژیم  از  که  کسانی  می دهد  نشان  تحقیقات 
احشایی  چربی  می کنند،  پیروی  پرفیبر  غذایی 

کمتری در ناحیه شکم دارند.
۵( اسفناج

زیاد  مصرف  تغذیه،  متخصصان  گفته  به 
اسفناج در رژیم غذایی می تواند به کاهش چربی 
شکم کمک کند. به طور کل، سبزیجات سبزرنگ 
اثر فوق العاده ای در از بین بردن چربی احشایی 
 K دارند. اسفناج علاوه بر فیبر، حاوی ویتامین
بالایی است و در کاهش وزن بدن و جلوگیری از 

تجمع چربی در ناحیه شکم نقش دارد.

سرپرست میراث فرهنگی کاشان پیش تر در گفت وگو 
با رسانه های محلی اعلام کرده است؛ یکی از حیاط های 
خانه تاریخی عباسیان و طباطبایی در مالکیت میراث 
است. اما بنا است این حیاط  به شهرداری در قبال 
خانه  شود. روبه روی  داده  زمین  مربع  هزارمتر   ۲
مدرسه  امیراحمد،  سلطان  محله  در  بروجردی ها 
تاریخی سعیدی وجود دارد که بخشی از آن برای دوره 

پهلوی بوده و قرار بود به ثبت ملی برسد. 
توسط  خانه  این  دیگر  بخش  گفته ها  به  بنا 
میراث فرهنگی به سرمایه گذار برای ساخت اداره داده 
می شود. اطلاعات دقیق تری از جزئیات این موضوع در 

دست نیست.
هتلی در جوار خانه بروجردی ها

متخصص  یک  با  بنا  این  حواشی  پی  در  فراز 
میراث فرهنگی  اداره  مسئول  یک  باستان شناسی و 
کاشان گفت وگو کرده است.  این مسئول می گوید: 
»شخصی که سرمایه دار است و در حال ساختن هتل 
در کنار خانه بروجردی است در نشست  خصوصی 
خود از خرید خانه بروجردی صحبت کرده است. در آن 
مهمانی یک سری معمار و دوست داران میراث بوده اند 
که گفتند آقای »آ…« قصد خریداری خانه بروجردی 
از  میراث  این در حالی است که هیج جایی  دارد.  را 

واگذاری خانه بروجردی صحبتی نکرده است«. 
خیلی  بروجردی  خانه  »بحث  می دهد:  ادامه  او 
پیچیده شده است. به دلیل مسائل مالی، نگهداری 
دهه   ۴ حدود  است.  شده  سخت  بروجردی  خانه 
است که این خانه اداره میراث شده و حضور ما به 
است.  آسیب زا  مجموعه  برای  هم  کارمند  عنوان 
شود  پیدا  ما  برای  مجموعه  این  از  خارج  جایی  اگر 
خیلی بهتر است. این موضوع به نگهداری بهترخانه 

بروجردی کمک می کند«. 
این منبع به فراز می گوید: »ما با شهرداری صحبت 
کرده ایم که جایی را به ما برای ساختن اداره بدهند. اما 
قرار نیست در قبال ساخت اداره، خانه بروجردی به 
کسی واگذار شود. اگر هم بنا باشد این اتفاق بیفتد ما 
نمی توانیم بدون اجازه به عنوان اداره این کار را انجام 
دهیم. این طرح و برنامه باید به وزارت خانه رفته و تایید 
شود. اما نه به عنوان یک هتل، ما گفته ایم اگر زمانی 
بخش خصوصی بخواهد به این موضوع ورود پیدا کند 

با همین کاربری فعلی خود باشد«.
سرمایه گذار حق ندارد خانه را رستوران و هتل کند

بروجردی  خانه  واگذاری  این که  بر  تاکید  با  او 
به  »این  می دهد:  ادامه  نمی افتد،  اتفاق  هیچ وقت 
معنی این است که آن سرمایه گذار حق ندارد خانه را 
رستوران و یا هتل کند. اگر این موضوع بخواهد اتفاق 
بیفند، سرمایه گذار باید به وزارت خانه و صندوق حفظ 
احیا رفته تا طرح قبول شود. اگر همه این ها تایید شود، 
بدون تغییر کاربری است. باید مانند الان برای بازدید 

عموم و گردشگری باشد«. 
»آقای  می گوید:  کاشان  میراث  اداره  مسئول  این 
این  که  است  نداده  درخواستی ام  هیچ  حتی  »آ…« 
موضوع بخواهد تایید شود یا نشود. این صحبت ها 
فقط از سمت ایشان در بین جمع های خودشان اتفاق 
باشد،  کار  این  تایید  به  بنا  اگر  قطعا  است.  افتاده 
شرایطی برای سرمایه گذار در نظر گرفته می شود. خانه 

بروجردی یک برند برای کاشان محسوب می شود«.
خوشش  قطعا  »آ…«  »آقای  می  دهد:  ادامه  او 
می آید این خانه را بگیرد تا حتی بعدها بتواند راهی 
به هتل خودش باز کند. خانه تاریخی بروجردی یکی 
از بارزترین خانه های ایران است، قطعا سرمایه گذاران 
مالک  کنند.  خریداری  را  خانه  این  دارند  دوست 
خانه بروجردی ها بودن چیز کمی نیست، اما میراث 
بنا  اگر  نمی دهد.  کسی  به  را  اجازه  این  هیچ وقت 
وزارت  مصوبه  به  نیاز  باشد،  خانه  این  واگذاری  به 

میراث فرهنگی دارد و در صورت موافقت به واگذاری، 
تنها برای بازدید گردشگری و کاربری فعلی تصویب 

خواهد شد نه اقامتی«. 
از  بعد  قطعا  شنیده ها،  و  حواشی  اساس  بر  اما 
واگذاری خانه بروجردی به یک سرمایه گذار، کاربری 
آن به نفع سیاست های سرمایه گذار تغییر خواهد کرد. 
با تغییر کاربری خانه بروجردی، بی شک به بافت این 
بنا آسیب جدی وارد خواهد شد. از سوی دیگر با وجود 
دفتر اداری سازمان میراث فرهنگی کاشان در خانه 
بروجردی، به دلیل رفت وآمد زیاد و کاربری اداری، 

تاکنون آسیب هایی به این خانه وارد شده است.
در ادامه، اظهارات یک باستان شناس و متخصص 
بخوانید.این  فراز  با  گفت وگو  در  را  میراث فرهنگی 
باستان شناس با بیان این که خانه بروجردی که یکی 
از نمادهای معماری پس از اسلام است، ذره ذره در 
حال آب شدن است، می گوید:»برای خانه بروجردی یا 
باید یک طرح ملی مطرح شود که بگویند ما سالانه یک 
مقداری از آن را مرمت می کنیم و این گونه اداره میراث 
کاشان از آن جا بیرون برود. یا یک شرکت خصوصی 
آن جا را بگیرد. مسئله این است که این خانه باید از 

دست میراث نجات پیدا کند«. 
تلاش برای نجات خانه بروجردی ها

او ادامه می دهد: »ما می گوییم که این خانه باید 
نجات پیدا کند، یکی از راهکارهای مطرح شده واگذاری 
به بخش خصوصی است. یک نفر هم  اعلام آمادگی 
کرده است. ممکن است اصلا به او داده نشود و این 
ماجرا تمام شود. اما فعالان باید بدانند اگر قرار بر 
واگذاری شد به چه صورت واگذاری صورت خواهد 

گرفت؟ انتظارات سازمان و کارشناس میراث فرهنگی از 
کسی که مثلا خانه به او واگذار می شود چه انتظاراتی 

است؟«.
این استاد دانشگاه با بیان اینکه برای هر کاری باید  
یک فرایند قانونی طی شود، می گوید: »هرچند در 
این فرایند قانونی اگر بنا به واگذاری باشد، آن ها به 
هر شخصی که بخواهند واگذار می کنند. ما به عنوان 
افکار عمومی و کسانی که نگران میراث هستیم باید 
ببینیم کسی که به اینجا می آید در درجه اول توان 
آقایی  این  نشود.  بدتر  و  باشد  داشته  را  نگهداری 
دارد، شخص  بروجردی  خانه  گرفتن  به  علاقه  که 
بیزینسی و هتل داری است. آدم بسیار با نفوذی 

هم است«.
او ادامه می دهد: » ۲۰۰ خانه در کاشان واگذار شده 
است. اما باید مشخص شود اگر بنا به واگذاری این 
خانه باشد چه شرایطی برای آن مشخص و تعیین 
می شود؟ بعد از واگذاری چه کاربردی خواهد داشت؟ 
شرط ها مهم است. این که آن خانه مرمت و حفظ شود 
و وضعیت آن از چیزی که الان است بهتر شود. در 
غیر این صورت این مهم نیست که به چه کسی واگذار 
لعنت مردم  روزی  فردا  که  نباید طوری شود  شود. 

پشت سر میراث باشد«. 
هزینه تعمیرات را مشخص کنند

این متخصص حوزه باستانی می گوید: »میراث تازه در 
حال پا گرفتن است و افراد از هرجایی می آیند و هزینه 
و مرمت می کنند. قطعا در این فرایند آسیب هایی دیده 
می شود و زدوبندهایی خواهد بود. اما نباید به گونه ای 
شود که هیچ سرمایه گذاری برای سرمایه گذاری نیاید. 

قطعا هر کسی برای سرمایه گذاری می آید برای سود 
خودش می آید. اگر زمانی بود که دولت پولی داشت 
برای مرمت بناها و بودجه تعیین می کرد مسئله فرق 

داشت«.
او ادامه می دهد: »باید پرسید در این ۲۰سال که 
این  مجموع  بود،  بروجردی  خانه  در  میراث  اداره 
است؟  کرده  هزینه  خانه  این  برای  چقدر  سال ها 
تاریخی  بنای  به  آسیبی  که  صورتی  در  واگذاری 
نرسد و کاربری آن تغییر نکند مشکلی ندارد. منطق 
می گوید باید بررسی کنیم خانه های تاریخی چه نوع 
کاربری  این که  بر  علاوه  که  باشند  کاربری داشته 
تغییر نمی کند و آسیبی به خانه نمی رسد درآمد نیز 
می گوید:  باستان شناسی  دکتر  باشد«.این  داشته 
»این که خانه های تاریخی را به سرمایه گذار واگذار 
نکنیم تا از آن نگه داری شود، فقط آسیب بیشتری به 
خانه می زند. تفکر ایده  آلیستی که می گوید به میراث 
میراث  میراث ضرر می زند.  بیشتربه  نزنیم،  دست 
نمی تواند مانند یک درخت رشد کند. یا باید بگذاریم 
میراث  خراب شود و یا یک بهره برداری شود. این 
بیشتر به نفع میراث است زیرا باعث می شود حداقل 

بنا یک رونقی بگیرد«.
او در پایان می گوید: »حال در این بهره برداری امکان 
این که برای مثال ۵ درصد از بنا آسیب ببیند وجود 
خواهد داشت. وگرنه در حال حاضر به طور مثال از 
۲۰۰ خانه ای که در کاشان مرمت شده است، خیلی 
از آن ها به روش درستی مرمت نشده اند. بهتر است 
از بنا بهره برداری شود اما نه به صورتی که کاربری آن 

تغییر کند«. 

تابستانی مدارس  ایده تعطیلات زمستانی و کاهش تعطیلات 
نخستین بار در سال ۱۳۳۶ از سوی وزارت فرهنگ آن زمان مطرح 
شد، اما، چون مورد موافقت مسئولان وقت آن زمان قرار نگرفت، 
مسکوت ماند. محسن پیرهادی، رئیس فراکسیون مدیریت شهری 
مجلس از طرح تعطیلات زمستانی استقبال و انرا یک مسکن موقتی 
برای مقابله با آلودگی هوا دانشت.به گزارش برنا، چند روز پیش 
نمایندگان بخش خصوصی که با رئیس سازمان حفاظت محیط 
طرح  بودند؛  کرده  دیدار  پاک  هوای  هفته  مناسبت  به  زیست 

تصویب لایحه تعطیلی زمستانی مدارس را ارائه دادند.
اتاق  زیست  محیط  و  انرژی  کمیسیون  رئیس  تاجیک  سعید 
بازرگانی تهران اعلام کرد: یک راهکار خاص داریم، تعطیلی زمستانی 
یک ماهه مدارس در بازه ۱۵ آذر تا ۱۵ دی اضافه شود و در مقابل 
تعطیلات تابستانی در خرداد و شهریور کم شود.محسن پیرهادی، 
گفت:  رابطه  این  در  مجلس  شهری  مدیریت  فراکسیون  رئیس 
می توان با کاستن ۱۰ روز از تعطیلات تابستان وتوزیع طی نیم دوم 

سال به نوعی آن را سامان دهی کرد.
یکی از پیشنهاد هایی که چندین سال است درباره کاهش آلودگی 
تعطیلات  طرح  می شود،  مطرح  زمستان  و  پاییز  اواخر  در  هوا 
زمستانی است؛ طرحی که هرچند وقت یکبار مطرح می شود و 

دوباره به سکوت می رود. گفته شده است ایده تعطیلات زمستانی 
و کاهش تعطیلات تابستانی مدارس نخستین بار در سال ۱۳۳۶ از 
سوی وزارت فرهنگ آن زمان مطرح شد، اما، چون مورد موافقت 

مسئولان وقت آن زمان قرار نگرفت، مسکوت ماند.
در سال ۷۵ قرار شد ۱۰ روز در میانه زمستان تعطیل باشد؛ طبق 
این طرح، دانش آموزان ۱۵ روز زودتر و در میانه شهریور، سال 

تحصیلی را آغاز می کردند تا تعطیلات زمستانی، داشته باشند.
امکان  را  آن  اجرای  از  هدف  پرورش،  و  آموزش  وقت  وزیر 
مسافرت های زمستانی خانواده ها و ایرانگردی در این فصل عنوان 
کرده بود که این طرح اتفاقا دو، سه سال اجرا شد، اما بعد با تغییر 
نظام آموزشی عملا اجرا نشد.رئیس وقت سازمان میراث فرهنگی 
و گردشگری هم در سال ۹۳ نسبت به نبود تعطیلات زمستانی 

گلایه داشت. 
وی در این خصوص گفته بود: »با وجود اینکه ایران اقلیم های 
متنوعی دارد و بسیاری از شهر ها در زمستان آب وهوای خوبی 
ایران فصل سفر  دارند، اما هنوز زمستان برای بسیاری از مردم 
نیست، چون فصل مدارس است« و همین شد که پیشنهاد طرح 
تعطیلات زمستانی را به دولت داد و در همان زمان مطرح شد که 
آموزش و پرورش خیلی باید طرح تعطیلات زمستانی موافق نیست 

و این طرح هم به نتیجه ای نرسید.
بعد از آن دوباره در دی سال ۹۵، رئیس وقت سازمان حفاظت 
محیط زیست از پیشنهاد تغییر تعطیلات به وزارت آموزش و پرورش 
خبر داد و عنوان شد که این طرح در دولت در دست بررسی است، 
اما این طرح هم به سرنوشت طرح های قبلی پیوست.سپس در 
شهریور سال ۱۳۹۷ بود که دوباره طرح تعطیلات زمستانی توسط 
سازمان  و  گردشگری  و  فرهنگی  میراث  سازمان  وقت  مسؤولان 
حفاظت محیط زیست با هدف توسعه و رونق گردشگری در فصل 
زمستان و کاهش آلودگی هوا در کلان شهر ها مطرح شد و پیش بینی 
شد مدارس پنج روز تعطیل باشند که با احتساب دو پنجشنبه و دو 

جمعه این تعطیلات به ۹ روز می رسید.
و  آموزش  وقت  وزیر  بطحایی  محمد  همان سال سید  آذر  در 
پرورش درباره تعطیلات زمستانی گفت: »یک نظر این است که 
تعطیلات زمستانی نیاز به مصوبه مجلس دارد و نظر دیگر این است 
که توسط شورا های آموزش و پروش استان بررسی شود؛ نگرانیم که 
ناهماهنگی هایی بین استان ها به وجود آید. برای همین گفته ام که 
امسال این موضوع منتفی است و برای امسال اتفاق نخواهد افتاد.« 
طرح تعطیلات زمستانی که در آن زمان با سر و صدا و پرُ شتاب 

مطرح شده بود، خیلی زود به سکوت رفت و خبری از آن نشد.

بررسی واگذاری خانه تاریخی بروجردی ها به یک هتل دار 

چوب حراج بر یک اثر تاریخی
گروه جامعه - چند روزی است که ماجرای واگذاری خانه تاریخی بروجردی کاشان بحث داغ رسانه ها شده است. در پی اعتراض هایی که حول واگذاری خانه 
بروجردی توسط تعدادی از فعالان و کارشناسان حوزه میراث فرهنگی صورت گرفته، میراث فرهنگی کاشان این موضوع را تکذیب می کند. چوب حراج زدن 
به آثار ملی، پدیده ی تازه ای نیست. اما این بار با چهره ی تازه ای خودش را نشان داده است. طبق شنیده های فراز، میراث فرهنگی شهرستان کاشان در ازای 
ساخت ساختمان برای این اداره، قصد واگذاری خانه تاریخی بروجردی را به یک سرمایه گذارخصوصی آن هم به قیمت ناچیز دارد. خانه  تاریخی بروجردی 
ثبت آثار ملی شده و متعلق به دوره قاجار است. این خانه تاریخی در سال ۲۰۱۵ و ۲۰۱۶ از نظر محبوبیت جاذبه توریستی به انتخاب برتر یونسکو درآمده 
است.اما همچنان حاشیه های این خانه و ابهامات فعالان میراث سر جای خود قرار دارد. تعدادی از کارشناسان میراث در این باره می گویند؛ اهالی حامی 
میراث هیچ مشکلی با واگذاری خانه بروجردی به یک سرمایه گذار ندارند. اما همه این ها در صورتی است که به کاربری و بافت این خانه آسیبی وارد نشود.

تعطیلات زمستانی در راه است! 

میراث تازه در 
حال پا گرفتن 

است و افراد 
از هرجایی 
می آیند و 

هزینه و مرمت 
می کنند و قطعا 

در این فرایند 
آسیب هایی 

دیده می شود 
و زدوبندهایی 

خواهد بود و اما 
نباید به گونه ای 

شود که هیچ 
سرمایه گذاری 

برای 
سرمایه گذاری 

نیاید

 ۴.۵ میلیون شغل در ایران در اختیار اتباع خارجی است. این را معاون اشتغال 
وزارت کار گفته و تاکید کرده که از این تعداد فقط ۱.۵ میلیون نفر اتباع مجاز 
هستند و باقی به شکل غیرمجاز در ایران کار و اقامت دارند. این آمار در حالی 
ارائه شده که تا مهر امسال وزیر کشور تاکید داشت که کل جمعیت اتباع خارجی 
در کشور ۵ میلیون نفر است و حالا مشخص شده که آن ها فقط ۵ میلیون شغل 
در اختیار دارند و جمعیت شان به ۸ میلیون و ۴۰۰ هزار نفر می رسد. شهریور ماه 
امسال هم نماینده بوشهر در شورای عالی استان ها به نقل از صولت مرتضوی 
وزیر کار گفته بود که پنج میلیون شغل در ایران در انحصار مهاجران است. البته 
مشخص نیست که آمار نقل قول شده دقیقا ۵ میلیون بوده یا آمار ۴.۵ میلیونی 
معاون وزیر را باید مد نظر قرار داد. پاسخ اما هرچه باشد از میزان اشتغال بالای 

اتباع نسبت به جمعیت آن ها حکایت دارد.
پنج سال زمان برای ایجاد فرصت های برابر با اشتغال اتباع!

به گزارش فراز ، آمار اشتغال اتباع خارجی را باید در کنار میزان اشتغال زایی 
در ایران بررسی کرد. بنابر داده های سامانه رصد ملی اشتغال وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی، از ابتدای امسال تا آذر ماه، ۹۰۵ هزار فرصت شغلی در 
این سامانه ثبت شده است. مرکز آمار نیز در تابستان امروز اعلام کرد که ۹۰۶ 
هزار و ۷۹۹ نفر به جمعیت شاغل کشور افزوده شده است. دولت سال گذشته 
نیز اعلام کرده بود که یک میلیون شغل ایجاد کرده است. البته که در آمارهای 

اعلام شده از سوی دولت ابهام هایی وجود و کارشناسان آن را زیر سوال برده اند. 
اما حتی به فرض صحت آمارهای دولت، ایجاد این تعداد شغل یکی از بالاترین 
آمارها در دهه گذشته است. بنابراین دولت در بهترین حالت نزدیک پنج سال 
زمان نیاز دارد تا فقط به اندازه اشتغال اتباع خارجی در کشور شغل ایجاد کند. 

اشتغال زنان ایرانی در دست زنان اتباع
حضور گسترده اتباع غیرمجاز در ایران اشتغال زنان ایرانی را هم به خطر 
انداخته است. آیت اسدی عضو کارگری شورای عالی کار وی با اظهار نگرانی از 
ورود زنان اتباع در برخی مشاغل به »رکنا« گفت: »در مورد برخی از مشاغلی که 
در بازار کار تا پیش از این به عهده زنان بوده، در حال حاضر زنان اتباع با حقوق 
کمتر و ساعات کار بیشتر و نخواستن بیمه از دست زنان کارگر ایرانی خارج 
شده است«. بنابراین به نظر می رسد یکی از حامیان کارگران غیرمجاز افغان 
کارفرمایانی هستند که با حقوق ناچیز و بدون بیمه آن ها را به خدمت می گیرند. 
این کارفرمایان در چنین شرایطی تبدیل به ذی نفوذانی قدرتمند در حوزه مهاجرت 
غیرقانونی اتباع در ایران می شود و به همین ترتیب ممکن است اشتغال آن ها نیز 

در این روند افزایش پیدا  کند.
۳ میلیون اتباع غیرمجاز چگونه در ایران کار می کنند؟

آمار رو به افزایش اشتغال اتباع مجاز و غیرمجاز در ایران در شرایطی است که 
در چهار سال گذشته ۳.۵ میلیون نفر در کشور بیکار بوده اند. بنابراین اگر فقط 

اشتغال ۳ میلیونی اتباع غیرمجاز به بیکاران ایرانی داده شود، تقریبا جمعیت 
بیکار در کشور به حداقل می رسد. سوال دیگر اینجاست که چرا ۳ میلیون مهاجر 
باید به شکل غیرقانونی و بدون دادن هیچ مالیاتی در ایران کار و بخش بزرگی 
از این سرمایه را از کشور خارج کنند؟ آن هم در حالی که به گفته معاون وزیر 
کار »در ۱۵ استان طبق مصوبه شورای عالی امنیت ملی حضور اتباع خارجی 

ممنوع است.«
جمعیت اتباع در ایران نیز با ورود گسترده مهاجران در دو سال گذشته فزونی 
گرفته است. وزیر کشور پنجم مهر ماه گفته بود که حدود ۵ میلیون از اتباع 
افغانستانی در کشور حضور دارند. اول آذر اما نماینده دولت در مجلس در 
جریان بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه گفت که جمعیت اتباع در ایران ۸ 
میلیون و ۴۰۰ هزار نفر است. آماری که با میزان اشتغال آن ها نیز همخوان 
است. هرچند گفته می شود که در ماه های اخیر گروهی از مهاجران غیرقانونی 
به افغاستان بازگردانده شده اند اما همچنان سیاست مشخصی در این زمینه 
از سوی دولت اعلام نشده. اینکه ایران چقدر ظرفیت پذیرش مهاجر دارد و با 
مهاجران غیرقانونی فعلی چه برخوردی صورت می گیرد؟ هدف از تشکیل سازمان 
ملی اقامت در چنین شرایطی چیست و سامان دهی اتباع به معنای دادن اقامت 
به آن هاست یا مرزهای کشور در برابر ماجران قانونی و غیرقانونی محکم  خواهد 

شد؟

آمارهای نگران کننده وزارت کار درباره مهاجران 
جمعیت اتباع شاغل برابر با پنج سال اشتغال زایی دولت در ایران! 


